
Výroční zpráva o činnosti Sekce archivů zvláštního 
významu při ČAS v roce 2004 
 

Jak vyplývá z Programového prohlášení, sekce si klade za cíl hájit postavení AZV ve 

struktuře archivů ČR, napomáhat při řešení jejich specifických problémů metodických, 

legislativních aj., vymezit sféry působnosti jednotlivých AZV a zajišťovat jejich vzájemnou 

spolupráci.  

 

Těžiště zájmu sekce AZV v roce 2004 spočívalo především v legislativní problematice. Výbor 

se zapojil do diskusí vedených archiváři nad návrhem archivního zákona, v němž byla 

legislativní specifika AZV takřka úplně opomenuta, a vypracoval Stanovisko sekce k tomuto 

zákonu. Po semináři k archivnímu zákonu, který svolal výbor pro veřejnou správu poslanecké 

sněmovny 19. ledna 2004 bylo dohodnuto zapracovat stanovisko sekce do pozměňovacího 

návrhu vypracovaného v součinnosti Vědecké archivní rady, ČAS a Sdružení historiků. Tento 

komplexní návrh byl předložen výboru pro veřejnou správu poslanecké sněmovny 18. února 

2004. Ve 2. čtení (4. 5. 2004) návrhu zákona o archivnictví a spisové službě nebyl v 

pozměňovacím návrhu připraveném na základě připomínek ČAS, VAR a AZV přijat bod, 

který se týkal zařazení několika archivů zvláštního významu mezi archivy, jimž bude 

přidělena akreditace ze zákona. Ve výsledném návrhu, postoupeném senátu dne 21. 5. 2004 

jako tisk č. 367/0, byly ze zákona akreditovány pouze Národní filmový archiv a Ústřední 

archiv zeměměřičství a katastru. Jelikož tak vzniklo potenciální nebezpečí, že by ostatní 

archivy mohly být na základě nové akreditace rozptýleny, bylo třeba trvat na prosazení 

původního pozměňovacího znění. Po intervenci u senátora Pelce bylo původní znění návrhu 

znovu předloženo na zasedání senátu 2. 6. 2004 a schváleno jako platné znění paragrafu 80 

archivního zákona. 

 

Plenární zasedání sekce se konalo 15. 12. 2004 v Národním technickém muzeu, kde zároveň 

proběhla exkurze ve specializovaném oddělení pro vysušení zaplavených a zmrazených 

archiválií. Na plenárním zasedání byla schválena zpráva o činnosti za rok 2004 a plán aktivit 

na rok 2005. Během působnosti výboru nebyly předmětem činnosti žádné finanční transakce, 

proto se ve výroční zprávě upustilo od zprávy o hospodaření. Ke konci roku 2004 abdikovala 

na svou funkci dosavadní předsedkyně výboru a na její místo byla výborem zvolena PhDr. 

Milena Běličová, vedoucí Archivu Národního muzea.  
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